
 

 

Zápis z jednání 
Komise pro zemědělství a životní prostředí Rady Kraje Vysočina č. 4/2015 

konaného dne 9. 6. 2015 
 

Přítomni: 

1. Jiří Uchytil (místopředseda) 6. Ivo Rohovský (předseda) 

2. František Kučera 7. Vladimír Mareček 

3. Josef Matějek 8. Jiří Pykal 

4. Jaroslav Kolařík 9. Martin Malina 

5. Karel Moravec 10. Olga Kameníková (tajemník) 

 
Nepřítomni (omluveni): 

1. Jiří Svoboda 3. Jaroslav Poborský 

2. Jan Vítek 4. Luboš Rudišar 

  
Hosté: 

1. Zdeněk Chlád (radní Kraje Vysočina) 

2. Eva Horná (OŽPZ) 

3. Jan Joneš (OŽPZ) 

4. Jana Kotoučková (KOUS) 

5. Barbora Tomčalová (IURMO) 

6. Marek Sýkora (IURMO) 

 
Program: 

1. Zahájení 

2. Řešení problematiky odpadového hospodářství v Kraji Vysočina - zpracování Plánu 

odpadového hospodářství Kraje Vysočina pro období 2016 až 2025 

3. Informace o kotlíkových dotacích 

4. Diskuse a různé 

5. Závěr 

 
1. Zahájení 
Ivo Rohovský, předseda komise, přivítal všechny přítomné a hosty a zahájil jednání. Dle počtu 
přítomných členů konstatoval, že je komise usnášeníschopná. Přednesl návrh programu 
jednání, který na základě podnětu člena komise Vladimíra Marečka navrhl doplnit v bodě č. 4 o 
informaci „Lokální energetické a recyklační centrum – pilotní lokalita Horka“. Takto doplněný 
program jednání byl 9 hlasy schválen. K zápisu z minulého zasedání nebyly vzneseny žádné 
připomínky. 
 
Ivo Rohovský přivítal Zdeňka Chláda, člena Rady Kraje Vysočina pro oblast životního prostředí 
a zemědělství, a Evu Hornou, vedoucí odboru životního prostředí a zemědělství. Dále přivítal 
zástupce Institutu pro udržitelný rozvoj měst a obcí, o.p.s., Barboru Tomčalovou a Marka 
Sýkoru. 
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2. Řešení problematiky odpadového hospodářství v Kraji Vysočina - zpracování Plánu 
odpadového hospodářství Kraje Vysočina pro období 2016 až 2025 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladový materiál. 
 
Jan Joneš uvedl, že se jedná se o zpracování nového Plánu odpadového hospodářství Kraje 
Vysočina (dále jen „POH KV“) pro období 2016 až 2025. Dne 1. 1. 2015 nabylo účinnosti nové 
nařízení vlády o Plánu odpadového hospodářství České republiky (dále jen POH ČR“) pro 
období 2015–2024.  
POH ukládá krajům zpracovat zákon č. 185/2001 Sb., o odpadech a o změně některých dalších 
zákonů, kde podle § 43 jsou mimo jiné tyto povinnosti: 

- POH kraje musí být v souladu se závaznou částí POH ČR a jejími změnami. 
- Kraj v samostatné působnosti je povinen zpracovat a schválit návrh POH kraje nebo jeho 

změny do 18 měsíců od nabytí účinnosti nařízení vlády, kterým se vyhlašuje nebo mění 
závazná část POH ČR nebo její změny ve Sbírce zákonů. 

- POH kraje se zpracovává na dobu nejméně 10 let a musí být změněn při každé zásadní 
změně podmínek, na jejichž základě byl zpracován. 

- Závaznou část POH kraje a její změnu vyhlásí kraj obecně závaznou vyhláškou. 
Z výše uvedeného vyplývá, že do 30. 6. 2016 by kraje měly mít schválené nové POH. Obecně 
závaznou vyhlášku o závazné části POH schvaluje zastupitelstvo kraje. Součástí přípravy  
a podmínkou pro schválení obecně závazné vyhlášky kraje je posouzení vlivu na životní 
prostředí (tzv. „SEA“), ke zpracování dokumentace posouzení vlivu na životní prostředí je 
oprávněna pouze autorizovaná osoba. 
Rada kraje na zasedání dne 20. 1. 2015 rozhodla zahájit práce na zpracování POH KV pro 
období 2016 až 2025 včetně posouzení vlivu na životní prostředí a uložila odboru životního 
prostředí a zemědělství (dále jen „OŽPZ“) zajistit jeho zpracování.  
Ministerstvo životního prostředí dne 9. 1. 2015 vyhlásilo výzvu pro příjem žádostí o příspěvek ze 
Státního fondu životního prostředí ČR (dále jen „SFŽP ČR“) na tvorbu krajských POH, které 
budou vycházet z POH ČR 2015-2024, schváleného vládou v prosinci 2014 (ovšem za 
podmínky schválení nového POH KV zastupitelstvem kraje do 29. 2. 2016). Kraj se i přes řadu 
rizik pokouší o získání této dotace. Rada kraje na svém zasedání dne 3. 2. 2015 rozhodla 
předložit žádost o podporu ze SFŽP ČR na zpracování POH KV pro období 2016 až 2025  
a uložila OŽPZ předložit žádost o poskytnutí podpory na zpracování POH KV na SFŽP ČR. 
OŽPZ žádost předložil a žádost byla dne 25. 2. 2015 akceptována. 
Následně proběhlo zadání veřejné zakázky malého rozsahu dle Pravidel Rady Kraje Vysočina 
pro zadávání veřejných zakázek. Zakázka byla zadána společnosti Institut pro udržitelný rozvoj 
měst a obcí, o.p.s. 
Jan Joneš seznámil členy komise s dílčími částmi a harmonogramem POH KV. 
 
Marek Sýkora představil členům komise společnost Institut pro udržitelný rozvoj měst a obcí, 
o.p.s. Pro členy komise byla připravena prezentace, kterou Marek Sýkora a Barbora Tomčalová 
okomentovali.  
Prezentace bude rozeslána členům komise společně se zápisem z jednání. 
 
Členy komise byly následně diskutovány opatření a cíle POH a členové komise apelovali na 
takové stanovení POH KV, které bude reálné. Dále byla diskutována výchova a vzdělávání 
v této oblasti, možnost zavedení sankcí, souvislost s rozpočty obcí, spolupráce mezi obcemi  
a zemědělci, zkušenost s odpadovým hospodářstvím v zahraničí a inspirace nejvyspělejšími 
státy. 
 
Zdeněk Chlád se vyjádřil k dobré úrovni komunikace se zpracovatelem. Informoval  
o vyhodnocování plnění cílů POH a reálnosti stanovených cílů. Požádal zpracovatele, aby 
v materiálu zvážil možnost uvedení, kromě závazných cílů vycházejících z POH ČR  
i doplňkových (přísnějších) cílů pro náš kraj, jako vnitřní závazek, co bychom chtěli. 
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Lokální energetické a recyklační centrum – pilotní lokalita Horka 
Členové komise obdrželi podkladový materiál na jednání komise. 
Vladimír Mareček informoval o aktivitách Agroklastru Vysočina z.s., v oblasti nakládání 
s odpady. Vznesl podnět ke spolupráci (pouze po stránce informativní) se zpracovatelem POH. 
 
Ivo Rohovský poděkoval a s hosty Barborou Tomčalovou a Markem Sýkorou se rozloučil. 
 
Usnesení 010/04/2015/Kzžp  
Komise pro zemědělství a životní prostředí Rady Kraje Vysočina  
bere na vědomí 
informace o aktuálním průběhu zpracování Plánu odpadového hospodářství Kraje Vysočina pro 
období 2016 až 2025. 
Usnesení bylo přijato 9 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
 
3. Informace o kotlíkových dotacích 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladový materiál. 
 
Jan Joneš sdělil, že v rámci Operačního programu Životní prostředí (dále jen „OPZP“) prioritní 
osy 2 Zlepšování kvality ovzduší v lidských sídlech je jednou z podporovaných oblastí oblast  
2.1 - Snížit emise z lokálního vytápění domácností podílející se na expozici obyvatelstva 
koncentracím znečišťujících látek. Jedná se o tzv. kotlíkové dotace. Ministerstvo životního 
prostředí (dále jen „MŽP“) plánuje tuto podporovanou oblast implementovat formou tzv. 
grantového schématu, kdy konečným příjemcem dotace budou kraje, které budou konečným 
uživatelům prostředky poskytovat na základě zákona č. 250/2000 Sb., o rozpočtových 
pravidlech územních rozpočtů. V navrženém systému tedy nejprve kraj musí zpracovat 
a předložit projektovou žádost na MŽP. Vyhlášení výzvy ke zpracování žádosti na grantové 
schéma je plánováno na polovinu srpna 2015. Projektová žádost bude rozpracována na základě 
dalších informací ze strany MŽP. 
 
Zdeněk Chlád uvedl, že z hlediska výše finančních prostředků se bude jednat o největší dotační 
titul v dějinách Kraje Vysočina. V rámci celé České republiky je v období do roku 2020 
připraveno na dotacích z fondů Evropské unie 9 mld. Kč a do našeho kraje by mělo jít zhruba 
750 mil. Kč. V příštích šesti letech by se tak v kraji mohlo vyměnit zhruba 7 500 kotlů. Dle 
současných propočtů MŽP by Kraj Vysočina mohl pro první dva roky čerpat až 239 mil. Kč, což 
však znamená závazek vyměnit cca 2 300 kotlů. 
Dotace je určena pro domácnosti, které vymění ručně plněné kotle na tuhá paliva za 
nízkoemisní automatické kotle na uhlí, biomasu, jejich kombinaci či za kotel plynový nebo 
tepelné čerpadlo. Výše dotace může být 70 % - 85 %. V současné době je zvažována další 
možnost navýšení procentuální dotace, a to zapojením krajů, měst a obcí. 
Aby mohl kraj podat projekt na kotlíkové dotace, je nutné zjistit absorpční kapacitu pro tento typ 
projektů v regionu a nastavit monitorovací indikátory s využitím informací z Informačního 
systému kvality ovzduší Kraje Vysočina a ze Střednědobé strategie (do roku 2020) zlepšení 
kvality ovzduší v ČR. Průzkum absorpční kapacity musí být proveden, aby mohly být reálně 
stanoveny závazné indikátory a na ně navázány finanční prostředky do grantového schématu. 
Jako nejvhodnější způsob pro provedení průzkumu je navrhováno provedení dotazníkového 
šetření přes www stránky kraje. Připravuje se na území kraje 50 „Kulatých stolů“, kde budou 
předávány informace o kotlíkových dotacích. Dále budou informace zaslány starostům obcí 
v kraji a starostové budou požádáni o předání informací na území svých obcí. Informace budou 
také zveřejněny v krajských novinách, denním tisku, v regionálním rozhlase a ve spolupráci 
s KOUS směrem k neziskovému sektoru s využitím těchto organizací jako informačního kanálu.  

http://biom.cz/cz/odborne-clanky/biomasa-je-nezbytna-soucast-lidskeho-zivota


 

Číslo jednací:  KUJI  42602/2015 
 

Číslo stránky 4 

Pro realizaci grantového schématu bude třeba dobře nastavit a popsat způsob výběru projektů, 
administraci a finanční plán celého grantového schématu. 
 
Usnesení 011/04/2015/Kzžp  
Komise pro zemědělství a životní prostředí Rady Kraje Vysočina  
bere na vědomí 
informace o přípravě projektu Kotlíkových dotací v Kraji Vysočina. 
Usnesení bylo přijato 9 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
 
5. Diskuse a různé 
Termín příštího zasedání komise byl stanoven na úterý 22. září 2015, od 14.00 hodin.  
 
 
6. Závěr 
Závěrem předseda poděkoval všem přítomným za aktivní účast a ukončil zasedání. 
 
 
 
Ivo Rohovský 
předseda Komise pro zemědělství a životní prostředí Rady Kraje Vysočina 
 
 
 
Olga Kameníková 
tajemnice Komise pro zemědělství a životní prostředí Rady Kraje Vysočina 
 
Zpracovala a zapsala Lenka Matysová dne 10. 6. 2015. 


